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MR. HUNNICUTT:
This interview is for the Center for Oak Ridge Oral History.  The date is May 4, 2015.  I am Don Hunnicutt in the home of William D. Harman II, 117 Park Lane, Oak Ridge, Tennessee, to take his oral history about living in Oak Ridge, Tennessee.  Bill, would you please state your full name, place of birth and date of your birth.
MR. HARMAN:
William D. Harman II.  I was born in Parkersburg, West Virginia, April 23, 1920.

MR. HUNNICUTT:
What was your father's name, place of birth and date if you recall?

MR. HARMAN:
My father and his side of the family were born in Ohio and he was born in Belpre, Ohio.  I think 1903.  He dropped the name William and he went only by the name Dale.

MR. HUNNICUTT:
What was your mother's maiden name, place of birth and date?
MR. HARMAN:
Mary Ruth Agee and she was born -- I forgot what's year or two years later than my father was, so she should be born in 1904 or 1905.

MR. HUNNICUTT:
Where was she born?
MR. HARMAN:
Parkersburg, West Virginia.

MR. HUNNICUTT:
What is your grandparents name on your father's side?
MR. HARMAN:
Let's see, my father's father, Roy Harman, and he was from Ohio.  He fell off of a bridge they were building across the Ohio River into a barge of steel and it killed him when my dad was three years old.  My dad's mother raised him.  He was an only child and her maiden name was Selken.

MR. HUNNICUTT:
How do you spell that?
MR. HARMAN:
S-E-L-K-O-N or E.  Maybe it's E.  I’ve forgotten.
MR. HUNNICUTT:
What was her name?
MR. HARMAN:
Sir?

MR. HUNNICUTT:
What was her name?
MR. HARMAN:
Louisa Livina Selkon.

MR. HUNNICUTT:
What do you -- since your father died at early age what do you remember about your mother, her schooling?  What grade do you know that she went through?

MR. HARMAN:
My mother, she got through high school at Parkersburg, West Virginia.

MR. HUNNICUTT:
Did your father finish high school too, that you know of?
MR. HARMAN:
My father was always -- he was a student type.  He believed in learning all his life.  He went to -- even when he worked in the coal mine he was working -- he went to school and took special classes.  He went to business college, studied penmanship at an early age.  He took correspondence courses in a whole lot of different subjects including lectures.  It was one he specialized in.

MR. HUNNICUTT:
Do you have sisters and brothers?

MR. HARMAN:
I have one sister, no brothers.

MR. HUNNICUTT:
What was her name?

MR. HARMAN:
Georgia Louisa.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall her date of birth and where she was born?
MR. HARMAN:
She is three years younger than me.  July 16.

MR. HUNNICUTT:
1923.
MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
In West Virginia as well?

MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
So, where was the home place located, Bill, before you came to Oak Ridge?

MR. HARMAN:
Well, I was living in Marietta, Ohio.  My parents had left us in Parkersburg.  Back then, everybody had to go to work one way or the other for the government.  They were trying to win a war.  So, they sold the old home place, my old home place.

MR. HUNNICUTT:
Is that where you attended school?
MR. HARMAN:
That's where I attend high school at the Parkersburg.  I spent almost every summer living on a farm and went some place or other and a part of the time in an area down in what you called Belville, West Virginia, which is just south of Parkersburg on the Ohio River and the other was, the other time would be in Ohio somewhere in Belpre, Ohio.

MR. HUNNICUTT:
So, what type of work were you doing when you were on the farm?
MR. HARMAN:
I was just a kid so I did anything from -- they even put me behind a yoke of oxen.  Oxen, oxen.  Am I saying it right?  Yes. Had a big wooden yoke.  As a kid you didn’t have to do anything except sit back there and the oxen knew where to go.  They turn at the end of the row like it were supposed to it and came back.  I'm talking about pretty good size farms, 50 acres of the land you could call it.

MR. HUNNICUTT:
Did you like to go to school?
MR. HARMAN:
Did I, what?

MR. HUNNICUTT:
Did you like to go to school?  Did you like school?
MR. HARMAN:
I did very well in school.  I'm blind in my right eye, but I always read a bunch.  I used to sell oral book reports for a dime.

MR. HUNNICUTT:
How many pages were the book reports in those days for a dime?

MR. HARMAN:
Well, for a book…  I knew a lot of books.  I read a lot. You’ve witnessed all of books I've got.  I've got books over here that date back.  Some of them are my dad's, but I got books belong to me back in early ‘30s -- late ‘20s or early ‘30s.  Some of them are -- back then, people didn’t have a radio and didn’t have TV so you read a lot if you like to read.  That was in the days when families partied a lot and called them reunions.  Each part of a family used to have a big reunion every year and it'd be an organized body, the president, the secretary, the treasurer. Many times they'd lease a fairgrounds in one of the local towns around.  It turns out among the people there's talent in lots of places. There may be a fiddle player, a banjo player, a Jew's harp, or harmonica.  There are a lot of talented people out in the world if you bring them in.  Music is a big plus in anybody's life and that's another subject I could really go big on because I love my music.

MR. HUNNICUTT:
Well, let me ask you about the book reports.  What kind of grades did those book reports get by.

MR. HARMAN:
It depends on whether I want to get even with somebody [Laughter] and it's all kind of stories there. I've got my ass whipped a few times and I’ve had to whip a few.  The teachers all knew me.  I got along well with teachers.

MR. HUNNICUTT:
Well, if that was the case, they knew who wrote the book report then, didn’t they?

MR. HARMAN:
Yes, they did.

MR. HUNNICUTT:
But they didn’t care about them?
MR. HARMAN:
Yes.  Usually, giving an oral book report, just to get up there and talk about it of -- enough about it that the teacher would know you read them and in some cases teachers knew that I was the one who provide the information and other times they didn’t.  Now, that was in the days back when they used to punish somebody was sending them to [the principal]. Then they take our recreation period, wouldn’t let us go out. So when you got your hour or two hours, whatever it was that you got [inaudible] or couldn’t do whatever you wanted to do and you had to spend that time either in the library or in some teacher's class. But I did well in high school. After I graduated, I still stay there for another few months because the person who was the head of the chemistry department, he liked me and I was already had my own laboratory on the outside in half of a garage that Dad let me have a half of.

MR. HUNNICUTT:
What did you do in that laboratory?
MR. HARMAN:
I did a lot of things in that lab.  I found out how to make big explosives.  You take a hammer, come down on something and it blows the hammer out of your hand.  Kids would get really impressed with things that I did so they came around to watch what I could do.

MR. HUNNICUTT:
Were they going to see if you blew yourself up, or not?
MR. HARMAN:
Never blew myself up, but there's a lot of things you learn how to do like -- I can't think of any chemicals right now, what are used, but I made stuff you could throw on the floor and walk in and they would -- on Fourth of July it would be a big deal, sort of stuff people could walk on it, and it would pop and crack, stuff like that.

MR. HUNNICUTT:
So, what did you do after high school?  Did you continue your education?

MR. HARMAN:
No, right out of high school I went to college, Marietta College.  Marietta College was kind of like the Ivy League colleges of the Northeast.  Only rich kids went there.  Well, Staats and I were two poor kids.  I had a motorcycle.  I had a 1930 model Harley flathead motorcycle.  Eighty cubic inch. That's a pretty good size motorcycle.  It weighed 1,100 pounds and had crash bars, the whole bit.  I'd go roar in Marietta College in the mornings as nobody else ever did. Staats and I got a lot of attention.  That's the way we went.  We did a lot of things.  If you're pretty good in your studies and you take a real aggressive interest in them and Staats nor I, neither one messed around with girls much.  We did, but we didn’t let that interfere with our school work.

MR. HUNNICUTT:
Let me stop and ask you about the person you're referring to.  Tell me that person’s name.

MR. HARMAN:
Percy Anderson Staats, P.A. Stets, he goes by.  He and I were partners in the very beginning both in motorcycles and studying and things like that.  Percy is a brain.  He is the true scientist-type guy. Has a doctorate, the whole bit.

MR. HUNNICUTT:
How did you two meet?
MR. HARMAN:
We were neighbors, finally.  Some of our families associated with each other, close.  Percy and I met about 1938, I believe it was when we really buddied up and he nor I, either – he’ll tell you this day, you can be friends with somebody if you don’t have an ego problem and neither of us ever had an ego problem in all of our years together and believe you me we would have some tough ones.  We've never had words not once, on accounts of total honesty and no ego.  Neither one of us, we're not trying to be more important and that's what I mean by ego and that destroys brothers.  I've seen that happen many times and it's easy to be honest, if it’s somebody you don’t have an ego problem with.  You don’t have to lie so it's kind of whatever which way.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember how much the motorcycle cost?
MR. HARMAN:
Before I got the motorcycle, I had a Model T Ford, 1925 model.  I paid $20 for it.  I got it when I was 16 years old.  I painted it red with an Indian on each side. Big Red, that was our high school logo.  I ran in sports in high school and played enough football to get my letter and I got out because I got hurt, stepped on in the face, but even there I came out ahead on everything, everything.  It's as though I’ve had guardian angels looking out after me all the time.  I mouthed off about a lot of things that’s not important.

MR. HUNNICUTT:
So, you graduated from college, is that right?
MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
What was your degree in?
MR. HARMAN:
Biology and minor in physics.  I had two majors, chemistry and biology.

MR. HUNNICUTT:
What year was it that you graduated?
MR. HARMAN:
1930, no 1943.

MR. HUNNICUTT:
What did you do after graduation from college?
MR. HARMAN:
All the time I was in college I was working.  Staats and I both were working.  We worked at the same company, Marietta Paint and Color Company as chemists.  Before we went to work there, we worked for the American Liquid Fertilizer Company as chemists.  We help a guy get very rich.  We would syphon arsenic acid with a hose out of a 12 gallon carboy.  It gets all the way up where we fill the bottles, many, many bottles.  Before we did that, we find out we could put some ammonium sulfate with it so we mixed it up.  The guy owned the company always wants something new, something to make that was new.  So, anyway the theory was you could spray this thing on a golf course, for example, and the arsenic would kill the surface grasses and the ammonium sulfate would go down in the ground and stimulate the growth of the deep rooting grass so he got rid of that brown stuff, whatever you call that grass.  What is that?  The grass that dies out --

MR. HUNNICUTT:
Bermuda grass?

MR. HARMAN:
Bermuda, Bermuda.  That's why the penalties of going old. You lose words.

MR. HUNNICUTT:
How long did you work for that company?
MR. HARMAN:
Long time.  I worked at both these different places until I came down here.
MR. HUNNICUTT:
So, you were talking about working for the fertilizer company.

MR. HARMAN:
Well, this is a story all by itself.  I first now worked here in the -- the woman who manage the place was Dr. Jean D. Blankenship, a doctor in languages.  Her husband who died, I never met him, he died before, but he was the Assistant Secretary to the Secretary of the Department of Labor, I think it was, with Franklin D. Roosevelt.  She picked Percy and I up hitchhiking one morning so she became our godmother.  Anyway, that's a story by itself and she's a very, very important person in our life.  She was part of our life until she died.  She died at 98, I think.  I just found a letter here from her just the other day that I completely forgotten about.

MR. HUNNICUTT:
So, what brought you and Percy to Oak Ridge?
MR. HARMAN:
I first found out about Oak Ridge in June of ‘43 when he came down here.  In that time, they had to let him go up in Marietta to go from one job and the other.  You had to get a release and they were wanting employees down here so bad, they brought him here and then he went up to California and studied out of Berkeley, under [Ernest] Lawrence and how to make a calutron work.  In November, I had planned to go to medical school.  I had my acceptance to go to Hahnemann in Philadelphia.  Back then, West Virginia did not have a medical school.  You could only go to medical school if you were in the military.  They had a B-7 and the B-11 program they call them, I think.  One with Navy and one with Army.  Well, I passed the entrance exam, then I had to take a physical test.  I've been blind in one eye.  I couldn’t get in the military.  I was already in the National Guards.  I've been in the National Guards before they went Federal.  The Company L. of the 150th Infantry, and when they went Federal, the company I was in 220 some people in the company, all my real close buddies.  They only took the cream of the crop then so they threw me out.  They lost more from friendly fire than they did from the enemy. They were not well trained.  So, I survived all these kinds of stuff in my life.  I pass through it one way or the other and it accumulates.  It makes you feel lucky.  Anyhow, where are we going from here?

MR. HUNNICUTT:
We're coming to Oak Ridge and why you came.
MR. HARMAN:
I got married on December 24th -- on November 24, 1943.  That woman right up there in the middle picture.

MR. HUNNICUTT:
And what's her name?

MR. HARMAN:
Pauline James.

MR. HUNNICUTT:
Where did you meet Pauline James?
MR. HARMAN:
She lived up in a -- where the rich folks lived on the same street I did, but she lived up in the hill. I lived down in the valley.

MR. HUNNICUTT:
Is that Marietta?
MR. HARMAN:
That was in Parkersburg.

MR. HUNNICUTT:
Parkersburg.
MR. HARMAN:
Super, super, super smart.  She's a scholar, a genuine scholar type.  Bachelor of Arts, three BS's, masters as an educational basis and doctorate.  The first she ever got me after I married her and I didn’t know who the guy was.  She said, "You read this and bear in mind you will evolve with it," Sigmund Freud, and I don’t remember if I knew that name Sigmund Freud, or not.  Basically, if you paraphrase it, his theory was the rumors of the world, the world was ruled with testosterone.  That's where you paraphrase them, but that's what it amounts to.  That's right.  That's what's screwed it up so bad.

MR. HUNNICUTT:
So, now you've met your wife and you married and now we're coming to Oak Ridge.
MR. HARMAN:
That night that I got married, that night, that Jean D. Blankenship that I told you about the lady, had a suite room in the Lafayette Hotel, Marietta, Ohio.  I got a telegram from Oak Ridge, "Come down here for an interview."  The next morning I got on a train, with that telegram and that telegram was magic.  We didn’t have airplanes that flew you around.  I went from Parkersburg, West Virginia, to Cincinnati, Ohio, changed trains and came to L&N Station in Knoxville.  Percy Staats met me over there since he initiated all this.  He met me on a borrowed motorcycle.  It did not have a buddy seat.  I had a single seat.  Well, I was dressed well.  I had a top coat, suit and tie, the whole bit.  And when we left the L&N Station we came in on the Clinton Highway which was a two lane road back then.  Tar, not asphalt on the patches where those otherwise be concrete and we stopped at what is now related as an airplane service station.  It's now a historic site.  We may have had a hand in making it.  I had -- back then, you had to get gas , everything was rationed. So I had to get -- I had a coupon worth a gallon of gas.  So, I told to him, "Would you stop at that station.  We’ve got to put some gas in Dick's motorcycle," and Percy says, "Well, you want to drive it?" And I said, "You bet.”  I had to straddle the tank because it has a single seat.

Percy had my luggage and we came down around the hill.  It turns out I was, I made a comment in one of these stories.  It was a back tire, but it turns out it was the front tire that blew.  When it blew it wobbled around every which way and I tried to get it into a lower gear and I tried to get out of gear and I got it in the lower gear.  So, when it flipped, it threw Percy off with my luggage and kept me underneath of it.  Every time the back wheel would come down, it would grind me up a little more.  Now, I'm telling you the story now, but I don’t know any about it.  It's just what I've been told.  Percy got bruised up a little bit, but not hurt.  I did not get anything broken, not a thing broken, but it torn my clothes almost off.  Anyways, somebody stopped and took us into Oak Ridge.  Percy had this telegram so he got in and came through the gate out here, Elza Gate, and that telegram so the garden -- I came in and the guard escort us to the hospital which was just a wooden building back then.  That was before we had the hospital and I was the first patient that stayed overnight, November 25th.  I was married on the 24th.  This happened on the night of 25th.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall where that building was located?
MR. HARMAN:
It was located just about where I later moved to, which now it would be on East Vance Road.  So, I got interviewed by and I got the guy’s name right here, Sam Rich.  The first interview held at the Oak Ridge Hospital, November 25th.  He hired me and he was on loan here just for a short time interviewing people and he was from Eastman Kodak.  He was an older person and I was all covered over with bandages and the big joke was, he didn’t care what you look like at all if you had a damn degree in chemistry they'd hire you.  That made a lot of jokes around.  I did not have any broken bones, then my Dr. Cameron came in, interviewed me and hired me.  God damn it, we hired anything that had a degree in chemistry.  I didn’t get to see him for six months.  It was not quite that long.  It was about almost three months.

MR. HUNNICUTT:
Did you stay in the hospital that long?

MR. HARMAN:
No, I was in the hospital, I think, three days.  And somehow or other, they got me back.  Somebody took me back to West Virginia.  Then, somehow or  other, I got back down here.  My official hiring date turned out to be not the 25th which is what it was supposed to be.  It was December the 20th, which became my official hiring date.

MR. HUNNICUTT:
What year was that?

MR. HARMAN:
1943.  Dr. Cameron had enough influence -- he got me an apartment down on East Vance Road. That's within 100 feet of where that hospital was that I was telling you about.  Anyway, he got me an E-2 apartment on 110 East Vance Road and I got the E-2, the one in the middle.  There's an apartment that has a single bedroom and then one with a double one.  That apartment was assigned to me in the later part of the December.  It might have been 22nd or 23rd of December.  It was assigned to me.  There wasn’t anything there.  It didn’t have a stick in the ground.

MR. HUNNICUTT:
It hadn’t been built yet.
MR. HARMAN:
Yes.  I moved in that apartment in February of 1944.  I think it was the second of February, 1944, and it had already three families in it.

MR. HUNNICUTT:
Now, where did you live before you moved into this E-2?
MR. HARMAN:
I was living down on 103 Turner Road.  Staats and five other guys living, so I stayed with them.

MR. HUNNICUTT:
What type of house was that?
MR. HARMAN:
That was a C house.

MR. HUNNICUTT:
Being a three bedroom house?
MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Now, when -- let me back you up a minute.  When you were brought to the hospital and Percy, I guess, took you to the motorcycle or whatever?

MR. HARMAN:
He went back and got the motorcycle a few days later, so I was told.

MR. HUNNICUTT:
So, you don’t remember anything of the wreck?
MR. HARMAN:
Nothing about the wreck.

MR. HUNNICUTT:
Okay.  So, now --

MR. HARMAN:
I don’t remember it.  I don’t remember anything about the hospital either except I was told so much by Dr. Cameron and by this -- well, I only saw this Rich guy one more time and he left, but I didn’t get to meet him once.
MR. HUNNICUTT:
So, what plant did they hire you for?
MR. HARMAN:
Y-12 plant.

MR. HUNNICUTT:
As a chemist?
MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember the building you first went into?
MR. HARMAN:
The building that I went into and this was in early February of 1944, it was the first permanently built building in Y-12, 92-03.  They put all the scientists in that building because they knew what to do with them.  It's still there.  All glass brick around one end built for light.  You couldn’t see in, but you could get light through it and a solid black roof covered with two inches of water.  That was your temperature control.  They had to daily take care of moving trash off, leaves, stuff like that.  It's still going out there.  I know a guy right now is working out there, same building.  The reason they had to build that building and that was one of first permanently built buildings, because they knew they're going to have to do an analysis on the uranium that had been separated to see how well it's been separated. That's what the whole purpose of the laboratory was, to see what the analytical work could do, and in the very beginning, that's where the development group was also. Bill Wilcox worked with me there.  That's where he started out. One of the fellows I want to get mentioned here was Roger Hibbs and Dr. A.E. Cameron. Dr. Cameron had -- he is a visionary, personified.  When I went into that laboratory in February, it was a fully operated laboratory, fully operated.  When I went in there, it already had two mass spectrometers.  A week after I went there, there was two more.  Four months later, there was four more.  Six months later, there was -- they had more in another room.  I don’t have a picture of mass spectrometers.  I have a picture here of a later laboratory I built.  I got the money to build it.  I put that picture out there and this is one of the kind.  This took place from 1960.  That's called Spark Source Mass Spectrometer.  This lady is still alive.  She been dead for years.

MR. HUNNICUTT:
Who are those ladies?

MR. HARMAN:
This is Jean D. Griffin and Mary Gillham Davis, two brilliant people.

MR. HUNNICUTT:
Mary Davis was over the lab at Y-12 at one time when I was out there.  That's the same Mary Davies.

MR. HARMAN:
Mary Davies is an outstanding mathematician and she became so good in the area of gas mass spectrometry.  She kind of went to that route instead of this one here.  She was so good before all of this happened.  I headed up another part of the laboratory.  I always got into special areas.  I did not work in the production areas.  I worked in -- so I set up one in another laboratory and I had one of them encapsulated in plastic and Mary ran that thing and she ran uranium samples that were hot like uranium-233 which is very radioactive that is why I had it encapsulated in plastic. There’s a fellow named Dr. Met from Los Alamos [New Mexico].  He would bring samples in, in a lead pot of plutonium, amerisium and uranium.  Mary got so good that she could do isotopic analysis on uranium, plutonium and amerisium, but she could estimate how much each one of those things are in that and that was a first of anybody ever doing it on a mass spectrometer.  She did it by knowing the temperature by which each one of them would appear in the spectrum.  She's outstandingly bright.

MR. HUNNICUTT:
How many years did you work at Y-12?
MR. HARMAN:
What?

MR. HUNNICUTT:
How many years did you work at Y-12?

MR. HARMAN:
I worked there till 1985.  Well, I worked in 92-03 until they moved up to 99-95 and I left 92-03 and moved in 99-95.  I forgot what year that was.  We moved the whole lab up there.  Did you ever know Ellom Berkhart?

MR. HUNNICUTT:
No.
MR. HARMAN:
Elkin and I were good friends outside because he had a big farm down in Chattanooga and I had a farm up here. So he would come up and visit the farm, but he did not like the way I was around the plant.  The building 99-95 have you been up there?

MR. HUNNICUTT:
Yes.
MR. HARMAN:
That basement was nothing but a bunch of cobwebs and dirt.  I told Elkin that's where I want to build the lab.  He says, "You’ll never have a lab there."  That's all it took.  I forgot now how million dollars I got.  I knew how to get money.  Roger Hibbs and George Strasser would let me have anything I wanted and also Jack Case.  They all -- they had the theory that I had to convince them if they could fire me any time they wanted to and I couldn’t fire them.  So, anything I did I was doing in their best interest and they believed that.  That's the reason I got so much money.

MR. HUNNICUTT:
Well, at that time, where did that -- where did your pal, Percy, what happened to him?
MR. HARMAN:
Percy after the war he left and went to graduate school up in Minnesota and he did all this high-powered science work there and ended up over at Rohm and Haas in Philadelphia as a chemist and after the war he had -- a lot of people here left after the war, mass exodus.  That was where I had a bunch of names and I wanted get people recognized that left here, but I still had contact with.

MR. HUNNICUTT:
Let me --
MR. HARMAN:
Then, first -- a couple of guys left the laboratory out here and I was able -- and I knew their boss real well and so he -- I said, "Look, I want to get my buddy back down here on an interview.  I want him to see the place."  I got Percy back down here: first interview, Dr. McNally.  McNally liked him so well.  He says, "How does your group work?"  So, he moved back.  So, that was kind of a paradox of things.  He got me down here through connivance and I got him down here through connivance and he stayed strictly in the high powered science end of things, big time science.  I've got a copy somewhere of the, not the Smithsonian, anyway, the big chemistry magazine.  He's got a -- you know a Dewar flask is?

MR. HUNNICUTT:
Yes.
MR. HARMAN:
A Dewar flask that glows with a sample within in.  First made in NHDT.  It made in NT3.  These are hydrogenized doses.  Hydrogen is H, D is deuterium and T is tritium.  He had some -- and I thought he did it as he just told me the other day.  He's not the one who took it out there and did it and put his stuff in it, that river they took out west somewhere out there.  There's a big lake that disappeared.  They didn’t know where the water went to so he made this stuff and they took it out there and dumped it in the lake and took a Geiger counter to follow the damn thing over the ground where it came out somewhere else.  Nowadays, that would get you in a batch of trouble, wouldn’t it?

MR. HUNNICUTT:
I'd say so.  When did your wife…?  Did she come with you to Oak Ridge when you first came?

MR. HARMAN:
No.  She came down later.  She became -- in February of 1944, she went to work for Dr. Blankenship.

MR. HUNNICUTT:
School administrator Blankenship?
MR. HARMAN:
Yes.  And I forgot how many months she worked for him, but during that period is when they initiated the commercial badges.  They didn’t have a commercial badge when Blankenship first came and he was -- she was his like secretary and she got him the badge number one and she got badge number two.  She stayed with him, wasn’t too long, and she got a chance to go to work as a case worker with the Red Cross and she was the -- back then, the Red Cross was in the intermediary between civilian life and the military.  If a soldier wanted to get an extra day off, his wife died or kind of, not his wife, but I mean his mom died, or an aunt died, or something that would be his excuse for getting another night with – if he got drunk and we had to go through the Red Cross to do that.  That was the way the military was set up. The lady that headed up the Red Cross and the Oak Ridge Red Cross was a branch of the Clinton Red Cross, but the Clinton Red Cross couldn’t have anything to do with Oak Ridge because of security and the lady who headed it up committing suicide.  She couldn’t stand the stress.  Pauline had been working as a case worker for two to three months.  The asked her if she would take over.  She headed up the Red Cross for several years.  The same Red Cross building that is down there right now is the exact same building that was another one of the first buildings ever first built.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall -- was that the only occupants of that building, the Red Cross?

MR. HARMAN:
Only one ever.

MR. HUNNICUTT:
Because someone had mentioned to me that they thought that's where you went to get housing.

MR. HARMAN:
Across the street.  Lawrence Tunnell owned the housing office building.  
MR. HUNNICUTT:
That clears up a lot. 
MR. HARMAN:
Lawrence Tunnell is a fantastic guy and all these trouble he got into lately if somebody wanting to sell papers.

MR. HUNNICUTT:
So, how long did your wife work with the Red Cross?

MR. HARMAN:
She started the Grey Ladies core.  She started the “Lifesaving” thing at the pool.  She started a whole hell a lot of things down there.  She hired Mrs. Whiteside whom she left with.  She’d take our son, drop him off at the nursing school which is -- where that service station in the corner now, it used to be a nursery school, exactly like the one down at Grove Center, exactly and Bill was three-months-old.  She takes him down there and leaves him on the way to work.

MR. HUNNICUTT:
That was on, back there by the hospital right?

MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Gas station is on the corner.
MR. HARMAN:
Yes.  It costs us $5 a week.  She left him there at eight o'clock in the morning and picked him up at five or six at night.  He got his meals and was taken care of.  That's kind of interesting.  She stayed there for a number of years, I forgot how many, and the stress was tremendous.  She got a chance to work for Dr. Ergen and he headed up the nuclear -- they thought they were going to make an airplane fly with a --

MR. HUNNICUTT:
Nuclear engine?
MR. HARMAN:
Yes.  What did they call that thing?

MR. HUNNICUTT:
I don’t remember.

MR. HARMAN:
It has an acronym.  Well, that's where she went to work as a technical secretary and that time Ergen -- let's see.  I forgot.  Ergen finally ended up living right down here on the corner.  We moved into this house in 1948, a first occupant.  Most of the other houses were already occupied, but Dr. Cameron got me the apartment, I told you, the E-2 apartment because he had all kinds of clout.  He had power.  I was not entitled to this house except I had that kind of contacts.  When I moved here, most of the other houses were occupied.  Not all of them, most of them.

MR. HUNNICUTT:
Describe what type of house it is that we are sitting in today?  What was it called?

MR. HARMAN:
This is called an 18 three bedroom block.  They had the three bedroom block, a two bedroom block which is the 15.  There were two kinds of 15, I think, the interior designers was slightly different.

MR. HUNNICUTT:
Now, we’re in the area called Woodland.
MR. HARMAN:
During the war, this was strictly black area.  Roosevelt said he was not, we had to win a war. We couldn’t handle social problems.  So the black community, absolutely had no rights.  They could not even drink out the same drinking fountain as the white person.  They put a single blacks in Woodland and what we now call Woodland.  They had 12’ by 12’ hutments with four or six guys with a pot belly stove in the middle burning coal and there were so many of these hutments. There would be a bath house kind of like an old campground.  They could wash clothes, take a shower and do all the stuff in the regular bath house. They were all surrounded with a security fence.  There was a security fence between the women and the men.  I don’t know how good that was, or if it always worked, but that -- there's all kind of stories there, too.

MR. HUNNICUTT:
Why do you think they put a fence around the black community?
MR. HARMAN:
Well, the blacks were not allowed to belong to a union.  They couldn’t do any skilled work.  The married blacks lived over in what we called Gamble Valley, Scarboro Community.

MR. HUNNICUTT:
Now, was that -- let me ask you, was that in the Scarboro Community, Gamble Valley.  Was that after they move the trailers out or before, because there was a trailer park over there in the beginning?

MR. HARMAN:
No.  They built those -- most of the buildings back where I'm talking about were duplexes.  They were two family units.
MR. HUNNICUTT:
The latter part of the ‘40’s
MR. HARMAN:
That trailer thing that was elsewhere.  Anyway, a lady who raise my kids and Percy's kids, Julia Stockstile, very, very bright.  Came up here from Mississippi and couldn’t read or write, but was really bright and the house that she'd lived in, the guy who lived on the other end of it, named Freeman of all things, how about that?  Somehow, he had a first option to buy it. The occupant had the first option to buy and Julia told me about it. So I bought the house from him.  I told her it was her house.  She could work it out.

MR. HUNNICUTT:
This was over in Gamble Valley.
MR. HARMAN:
Yes.  So, she worked that thing out and she improved that house up one side down the other.  Her husband worked at K-25 as a laborer.

MR. HUNNICUTT:
Let's go back over here and talk a little bit more about the separation at the women and men.  Why do you think they kept them separated?
MR. HARMAN:
I wouldn’t speculate on that.

SPEAKER OFF CAMERA:  One thing.

MR. HARMAN:
I wouldn’t even do that if you weren’t here.

SPEAKER OFF CAMERA:  And the [inaudible]

MR. HUNNICUTT:
What type of jobs do you recall that the black men and women got in those days, Bill?

MR. HARMAN:
Just labor jobs, strictly labor.

MR. HUNNICUTT:
Were they paid well for the time?

MR. HARMAN:
Yes.  They come in here anywhere to get a job, you bet.

MR. HUNNICUTT:
 Do you recall what you made when you first came here?

MR. HARMAN:
I got a big promotion and I made 93 cents an hour.  I thought that was about -- I didn’t know how you can make that much money.

MR. HUNNICUTT:
Now, was that Union Carbide you are working for?
MR. HARMAN:
No.  That was Tennessee Eastman.
MR. HUNNICUTT:
Before Union Carbide?
MR. HARMAN:
Yes.  Now, Dr. A.E. Cameron, Gus Cameron, he hired a fellow by the name Evans, Dr. Evans as a personnel director.  He hired Jim and Bob Howe, two of the, I guess, if not in the world, certainly in the United States, leading glass blowers.  They even made a horse for President Roosevelt, scratching his ear with his right hoof or something, at the Chicago World’s Fair I think it was, and Gus hired them to come in and teach the rest of us how to blow glass because we had -- everything back then you had to do it in parts glass and quarts and whatever else, and I became pretty good at it.  So, I was asked to do things because I was good at it and I had a lot of imagination.  I always have, lots of imagination, and served me well, and served other people well too, backed up with a pretty good mouth.  And we, people, you can make use of weak people too and I was trusted so I know who slept with who, I knew all the stuff and I knew how to use it.  That's the reason I was able to build that damn laboratory at basement up there.

MR. HUNNICUTT:
Tell me a little bit about your early business affairs outside the plant.

MR. HARMAN:
After the war, we had a mass exodus of people and Percy, Skidmore and I thought we were pretty well educated.  We would just bid on property and see what we can get and property had become so damn cheap.  So, we bid on warehouses, we built on shopping centers, we bid on houses and got a bunch of stuff, a big bunch.  What we didn’t realize when we were doing all this, when you're working for the government, if you know how to do it, you can get all the money you want. That pot didn’t have a bottom to it.  You just keep going.  When you're in a private business of your own, that pot does not -- it has a bottom.  If you don’t make money, you aren’t going to have anything.  At the time we bought, it was when Carter was in office and if you remember the interest rate was up like 22% or something like that.  He made some big changes, was part of some of the changes he made.  He shut down places and things like that.  He shut down a great big operation.  A lot of money was going into it here in Oak Ridge and within the first six months interest dropped from, oh, and Carter went out of office. Interest dropped from 22% down to 11 or 12%.  That was a bonanza.  During that same time, the property we spent $5,000 for, all of a sudden became worth $20,000.  You get rich quick that way.

MR. HUNNICUTT:
Did you guys sell some of your property?

MR. HARMAN:
Over the years we sold a bunch of it.  We still have more we can handle.  Cindy next door -- have you met Cindy?

MR. HUNNICUTT:
No.
MR. HARMAN:
You know about me getting burned out here?

MR. HUNNICUTT:
Yes.
MR. HARMAN:
Cindy is the one who rescued me.  She come in there and picked me up like I was a baby and said, "Your house is on fire."  I didn’t know what the hell she is talking about.  Carried me about a halfway up before the police and the firemen.  They were already here putting the fire out.  This place here all wet.  The garage is – you can see what my garage did.  Two trucks and a car and I don’t remember too much about this either.  The next day, they had me down in Florida because they were treating it as arson and attempted murder.  I did not know that at that time.  I came back and I don’t know what -- the two or three weeks I came back and I've been here ever since.

MR. HUNNICUTT:
So, where are some of the warehouse property located in the day that you purchased it?

MR. HARMAN:
Well, we sold the Warehouse Tavern. You know where it is?
MR. HUNNICUTT:
Yes.

MR. HARMAN:
Mostly people say, “Oh, yeah.  I've been there.”
MR. HUNNICUTT:
Not been there.  I know where it is.
MR. HARMAN:
We sold that -- how long ago -- a couple of years ago.

SPEAKER OFF CAMERA:  Yes.

MR. HARMAN:
We sold the Jefferson building there. Two-story building where the meat guy is downstairs.

MR. HUNNICUTT:
Yes.

MR. HARMAN:
We sold that one -- that was about four years ago I think.

MR. HUNNICUTT:
Let me ask you a question about that, Bill.  What do you remember being in that building upstairs in the early days?

MR. HARMAN:
The first people in that building upstairs, I think, I'm not sure about -- I think that K.C. Hall was there first.

MR. HUNNICUTT:
Now, the EAT Store was down below, a meat market, a grocery store, type store.  Did you ever know of a post office being in that particular area?
MR. HARMAN:
No.  Where was the post office out there?

MR. HUNNICUTT:
In Grove Center.
MR. HARMAN:
Grove Center.

MR. HUNNICUTT:
Someone had thought there was a post office there, but that didn’t turn out to be true.  So, you think that K.C. Hall might have been there in the beginning?

MR. HARMAN:
I like to have Percy over here. He could help on a lot of this stuff.
MR. HUNNICUTT:
Now, I understand later on that used to be an Ethel Howe dance studio, one time up there.

MR. HARMAN:
That's right. Upstairs.

MR. HUNNICUTT:
But I've never found out what was there in the very beginning.

MR. HARMAN:
When the K.C. Hall had that, they would rent it out because we had some dances there in the early days.  The famous peoples in this town, Roger Hibbs, we started out together and his philosophy was he's going to get at the top no matter who he had to step on to get it and he was bright.  He ended up president of Union Carbide Nuclear.  That was the biggest you get.  Roger died an alcoholic, from alcoholism.  Most everybody drank back then.  A lot of people drink.  That didn’t mean they were dumb.  That's what kept them going.  Bill Wilcox and Jeanie are two very good, they are literally good people.  They are seriously religious people.  Bill and Roger were a little bit like Staats and I except Staats nor I either one of us drank.  So, although Bill is a tremendous history, but Bill preferred to talk about people in his way of being.  He and I talked about this some and he was bright enough to get all the places he went, but his buddy, Roger, helped him along.  He had an influence.

MR. HUNNICUTT:
Do you ever remember the Royal Order of the Cooties?  Do you ever know of anything like that?

MR. HARMAN:
Royal Order --

MR. HUNNICUTT:
Of the Cooties.  We have a photograph of some men with that name on them somewhere in Oak Ridge.  I'm just trying to figure where that might have been.  Some kind of an organization.

MR. HARMAN:
Well, I thought I knew a whole lot.  [Laughter] What's the last name?

MR. HUNNICUTT:
Cooties.  Royal order of the Cooties.

MR. HARMAN:
It's like related to black people?

MR. HUNNICUTT:
No, these are white people and that was in a bar.
MR. HARMAN:
They used to call black people cooties.

MR. HUNNICUTT:
This setting was like a bar in the background, a standup type bar, and it was like they were having a party and maybe an initiation ceremony going on at the same time.

MR. HARMAN:
I knew about most of the key clubs.

MR. HUNNICUTT:
That stumped you there?

MR. HARMAN:
That has got me.

MR. HUNNICUTT:
Well, let me ask you another one here.  Remember the old house next to the Grove Theatre in Grove Center?

MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
That house obviously family's moved out, but that house was used for some other club functions as well.  Do you recall what was in there?

MR. HARMAN:
I knew the woman -- the family that owned that house.

MR. HUNNICUTT:
What were their names?

MR. HARMAN:
The name that comes to my mind is Fox, but I'm not sure I’m right about that.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember any other clubs like maybe the Elks or anybody else having the lodge there?

MR. HARMAN:
No, but the other house down there that I think there's a Japanese restaurant or something now.  What was that?  That used to be a bar.

MR. HUNNICUTT:
They're on the corner Raleigh and Robertsville.  I've lost my thought too.  Everybody in the Crossroads Tavern.

MR. HARMAN:
That's right.  And before it was the Crossroads Tavern -- the guy who started Crossroads Tavern, he kill a fellow down there one time.

MR. HUNNICUTT:
It used to be Lockett’s Store before Oak Ridge time.
MR. HARMAN:
Lockett?

MR. HUNNICUTT:
Yes.

MR. HARMAN:
That rings a bell too.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember the Turnpike?  We call the Turnpike, two-lane road came and turned at the corner Robertsville, went up by that store and at the intersection with Robertsville Road, to go over towards Oliver Springs.  So, it was an original building before the Manhattan Project.  How many children, you mention Bill, your son?  Do you have other children?

MR. HARMAN:
Bill had two.  He had a son and a daughter.  The daughter is the one who is running my life down.  She's a lawyer up in Washington.  She's very bright.  She is married to Nolan Stokes.  That's a Stokes family of Lilian Stokes who used to have all the TV stuff about the birds, the bees and the animals. They’re big animal type thing from Maine and he does financial planning for big guys.

MR. HUNNICUTT:
Now, when you were here in the early days in Oak Ridge did you have an automobile?

MR. HARMAN:
Yes.  I came here with a 1943 Desoto.  No, 1940 Desoto.

MR. HUNNICUTT:
And you mentioned earlier that there was about 75,000 people here in town.

MR. HARMAN:
This is the biggest town of anywhere in the military effort ever just to make material for that bomb.

MR. HUNNICUTT:
In 1945, when they drop the bomb on Japan, where were you?

MR. HARMAN:
You mean the day dropped it?

MR. HUNNICUTT:
Yes.  When you first heard about it, where were you?
MR. HARMAN:
I was at work.

MR. HUNNICUTT:
What was your thought about that?
MR. HARMAN:
Well, we've been speculating so much on it and President Truman found out Roosevelt has spent all this money and he came down here and tried to get in Elza Gate out here.  They -- he couldn’t get in.  How about that for a bit of paradox.

MR. HUNNICUTT:
Now, did that -- when that --
MR. HARMAN:
He was a senator then.

MR. HUNNICUTT:
Yes.

MR. HARMAN:
And when it came time for -- he's a tremendous person.  Truman was.  There's a lot of important science in the world.  It was scary about the nuclear bomb anyway because they could prove theoretically that it could ignite the nitrogen in the atmosphere and everything would go then.  So, he had a bunch of scientists, high powered scientists, resisting the use of -- even experimentally.  Of course, they were wrong.  They are so very wrong on that part of it.  And there were so many mixed feelings about dropping it on Hiroshima.  I heard so much of it.  We bandied that thing around all the time.  I witness today.  There are still people protesting a whole damn business. That's what [inaudible] famous for.

MR. HUNNICUTT:
Did you have any idea what was going on out of the plant when you worked there?

MR. HARMAN:
I knew everything that was going on.  I couldn’t help, but know what was going on.

MR. HUNNICUTT:
How many people in your category do you think knew what you did?

MR. HARMAN:
Not too many, not too many.

MR. HUNNICUTT:
Did you ever meet any of the scientists that came here?
MR. HARMAN:
I met them all.  I had a whole lot to do with a bunch of them.

MR. HUNNICUTT:
Well, let me ask you --

MR. HARMAN:
Just in recent years, it's like a couple of years ago.  A friend of mine who, at that time, was still working for plant, they found out that I had a hand of some super, super, super pure 235 and I probably the only got alive that knew that story.  At that time, I was the only guy alive that knew it. It was not on record.  It was only partly on record.  They knew it had been made.  They didn’t know what happened to it.  I  happened to be one to prepare for the scientists that we're going to use it because I was good at what I did and I made up however much it was in a little quartz tubes.  The scientist wanted it in a quartz tube and I was given permission and I was ordered to take this down and give it to these two scientists.  One of them was named Dr. Kielholtz and the other's name was Harold Walchli.  Walchli ended up at Westinghouse in Pennsylvania.  Both of them are super bright and I got to go down and hand it to them and they explained to me what they were doing with it.  They were measuring the “magnetic moments,” whatever that is, but I was told that and I got to see the instrument they were using and they explained it and that plugged in.  That instrument was the kind of the initiation of the front runner of NMR [nuclear magnetic resonance] which I later had a laboratory, nuclear magnetic resonance laboratory in the basement at 99-95.  When the biggest sample size you have is the smaller than your little finger because you have to have a super conducting wire to get the magnetic field that you needed to do things to the molecules.  Now, they put the whole down body in, the same thing.  How about that?

MR. HUNNICUTT:
Tell me about the security in those days.  What do you remember about it?  How level of security was this area?
MR. HARMAN:
Another human interest story, silly as it can be.  I was busy on, doing some apparatus work and somebody came in and said, "Bill, you are wanted out on the back end of the building, 92-03."  I just pass it off as a joke.  I didn’t know who want me back there.  I didn’t have any – I wasn’t interested. I was too busy doing what I was doing.  About an hour later they came back and they said they're still back there.  Well, I thought somebody was kind of pulling my leg and finally my boss came in and I forgot who.  I think it was Roger Hibbs.  I don’t remember for sure who it was, whether it was he or Cameron.  So, I went trucking back there not knowing.  Here's a real nice car and two guys got out of it, and it’s got loading dock at the back, if you remember, and then had to come up on the loading dock and they got me one on each arm and said, "We're from the FBI."  Needless to say, I was scared to death.  It was really scary.  Talk about the conscious bothering you that's when you really get wondering what I've said, what I've done, that kind of thing and we had -- this was serious stuff.  The third guy was sitting in the car. So he went down, but it turns out after I settled down enough that I could answer the question, I couldn’t even talk for a while.  They told me what they wanted and I was one of many which I did not know.  Nobody knew about that.  I mean, you're talking about the FBI had a muscle back then.  So, they gave me self-addressed envelopes with ACME Credit Corporate, or something, and they asked me, “Write on the paper every month and turn that in, mail it in a self-addressed envelope and if I saw anything suspicious," but I never did.  I saw nothing.  I know nothing.  I was so concerned about that.  They said I was to let no one know what I was doing, “not even your wife,” and I didn’t.  I never told anybody until just shortly after that picture of Mary, 1960.  Also, I got acquainted with old John Duncan on one of my trips to Washington and I asked him, "I want to talk to Dr. White at the FBI."  He headed up to the laboratory up there and they had made noises about liking to have a spark source mass spectrometer like this one.  So I went up to Washington and he opened the door for me.  I went to the Federal Bureau of Investigation building, walked in with my briefcase and I ask or told the girl I want to see Dr. White.  I got and made arrangements with Duncan and I had a piece of paper to show her.  She said, "He's on the second floor."  So, I went up steps and there in front of me was great big engraved letters, Director of the Federal Bureau of Investigation.  So, I walked in the door.  It's like 8 o'clock in the morning and here this one guy sat with the whole bunch of desks out here, just him.  He's over behind a desk.  So, I went in.  I introduced myself.  I told him where I was from and how I happened to be there, that kind of thing and who walked in?  The man and his staff, J. Edgar Hoover.  He says, "Do you know he had a history of knowing all his agents around the country?"  He meant by name and I've lost the name right now.  He asks me if I knew him.  Anyway, I said, "Yes, sir.  I met him." And I told him how I happened to know him.  He worked in an office down at Lois’ end, the FBI and we got pretty well acquainted because I was doing so many things where I had to get his -- even getting his help on.  Well, believe you me, you talk about getting doors open and that did it, not only that, but I got a contract with the FBI to do work for the FBI and that machine right there if you look at that.  They had seen an agent down here to watch the analysis being done, by law they had to, even though they didn’t know what was being done and that got a lot of good notoriety.  Buds, blood, buttons, bones, the scrapings off the pictures and all that kind of stuff.

MR. HUNNICUTT:
Do you remember what year that was?

MR. HARMAN:
In the early ‘60s.

MR. HUNNICUTT:
Now, let's go back a minute.  You mentioned that they kind of recruited you as an undercover agent.  Is that kind of the way it was the first men [cross talking].
MR. HARMAN:
Oh, I’ve got to finish that story for you.  After the FBI had come down there, Mary came over one day and there's a lot to talk about the FBI being there anyway.  A nice bunch of guys that didn’t know.  It's just a whole lot of stuff.  We were in some kind of a conversation and Mary -- she said, "Hey, Chief, I used to work for the FBI."  That's the first that I'd ever heard.  So, she was another one of them just like me, but she never let me know and I said, "So do I."  That's kind of interesting.  It's just kind of coincidence in my life has followed me all my life, Don.  It's almost spooky.  How anybody could have that many guardian angels, or luck, for want of a better word.

MR. HUNNICUTT:
Do you recall any person being arrested or accused of being a spy here in the early days?

MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
Tell me about it.

MR. HARMAN:
Klaus Fuchs was here.  That got thrown at me a lot of times.  I saw him.  He's outstandingly silence.  George Evans headed up our security place out there and one of his big themes and one of the reasons he didn’t like me was that because he said, "I'm not going to have another damn Klaus Fuchs incident."  Well, Klaus Fuchs was serious about his outstanding silence.  The government brought him around all these labs.  He went everywhere, Los Alamos, here, showing around the whole damn business and he turn it all over to Russia.  Of course, he died in prison in England.  He was English.  You knew about him.

MR. HUNNICUTT:
Yes.  I want you to tell me about it.
MR. HARMAN:
Well, I just thought… Anybody that Cameron -- anybody that came in the laboratory, Dr. A.E. Cameron always, no matter who came in, if you were there you're going to get to introduced to him.  Gus had a knack about making you feel like you're somebody.  He was so good at it.  It's just a matter of fact with him.  He considered every employee and people idolized him.  There's no doubt about that.

MR. HUNNICUTT:
Did you ever hear about a story over on Tennessee Avenue by the hospital, there was a need to E-2, E-1 apartment complex that, there was some individual that they felt like he was going to compromise the secrecy of whatever he's doing and they had him in that particular apartment complex under observation.  Did you ever recall that?

MR. HARMAN:
I've heard something.  It's just way out so I don’t know anything about that.  When I moved in to that E apartment Kay Way was in the E-1 on the west end of that.  Kay Way was Dr. Katherine “Kay” Way and she was one of the very early famous female scientists. She proposed what was to become ORAU [Oak Ridge Associated Universities].
MR. HUNNICUTT:
What do you remember about her personality?
MR. HARMAN:
When I moved in there, I said, "Hey, I’ll save the government some money if you lower my rent."  I forgot what I repay him, but it wasn’t much anyway, but I went ahead and agreed to take care of the furnace.  One furnace took care of the whole building.  So, I said, "I’ll fire that furnace and keep it going."  Anything to make a buck.  So, I let a couple of other guys help me and paid them a little bit.

MR. HUNNICUTT:
Back in the day when the city became a city, when you came to Oak Ridge, I guess, you might say, who are some of the prominent people that sort of ran the city in those days?

MR. HARMAN:
Al Bissel worked with me.  We were personal friends and Al Bissel was strictly the old timey cracker barrel politician-type.  I can take him around and introduce him to an occupant of a warehouse.  I'd let him know a little bit about the guy first and then introduce him to Al and the next thing you knew, Al would have him wrap around his finger. He is thinking --

MR. HUNNICUTT:
Like he knew him all his life.

MR. HARMAN:
That's right.  He had that genius.  He had that real genius about him and he deserves his place history here, but he's part of my division.  We were -- he and Staats and I were real close.

MR. HUNNICUTT:
Who are some of the other people do you recall?
MR. HARMAN:
Everybody.  Yearwood Park down here.  He was just a very well-liked guy, a very well-liked guy.  He never did anything in the science world.  In fact, I don’t think even -- Carl Yearwood.  I'm not sure he even worked at the plant.

MR. HUNNICUTT:
No.  I think he was with the Recreation all this time.

MR. HARMAN:
That's right.  He worked with the Recreation.  He never did anything in the science world.  In fact, I don’t think he even -- Carl Yearwood.  I'm not sure he even worked at the plant.

MR. HUNNICUTT:
No.  I think he was with the Recreation all this time.
MR. HARMAN:
That's right.  He worked with the Recreation part, boy, he was a well-liked guy and he had a lot of influence because he was so well liked.

MR. HUNNICUTT:
When they opened the gates in March, 1949, tell me what you remember about that.

MR. HARMAN:
One hell of a good looking woman that came in with those guys.  What was her name?

MR. HUNNICUTT:
Marie McDonald.

MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
I think she had a nickname.  They called her “the Body”.

MR. HARMAN:
Yes, “the Body.”  That's exactly right, that's exactly right.

MR. HUNNICUTT:
Did you attend any of the functions that they had during that festivity?

MR. HARMAN:
Yes.  I don’t remember what they were.  I wasn’t that interested in it.  It's just -- that's not the thing that I -- I've never been much interested in the city parties-type thing, the big thing to do.

MR. HUNNICUTT:
Were you in favor of them opening the gates, or not?

MR. HARMAN:
I think so, yes.

MR. HUNNICUTT:
This article says, “A group of 12 Marietta College students and three faculty members are in Oak Ridge, Tennessee, this weekend visiting the atomic energy plant there.”  Is that you they're referring to?  “The tour was made possible through Percy Staats and Bill Harman,  Marietta graduates now on the staff of the Oak Ridge Plant.  Those taking the trip are E.B. Kraus...”
MR. HARMAN:
Krause.

MR. HUNNICUTT:
“…Krause, a professor of chemistry, Ralph Hallen, instructor in chemistry, Wilson Love, instructor in physics, and Sutton Gene Morehead, Susan Barrett, Trivia Lamasters, John…” I can't pronounce this one, F-I-N-L-A-Y-S-O-N, “…David Oberman, Robert Fouler, Dawn Moore, Mansphil Stately, Robert Earhow, Ralph Bose and Ronald Stretcher.”  Tell me about this newspaper article.

MR. HARMAN:
Percy and I made a lot of money when --

MR. HUNNICUTT:
That was May, 1953.
MR. HARMAN:
We've bought a bunch of stuff on surplus, chemical stuff, and gave it to Marietta College.  We made enough extra money, we thought, well, we would pay for their coming down, pay for the American Chemical Society group to come down here, which we did, and we put them up at different houses around, you know. Staats and I had. We met at the Edgewood Steakhouse.  Have you ever heard of it?

MR. HUNNICUTT:
Yes.
MR. HARMAN:
Dr. A.E. Cameron came down there and gave them a way of a talk.  So, they got introduced big time to Oak Ridge.

MR. HUNNICUTT:
Tell me where are the Edgewood Steakhouse was located.
MR. HARMAN:
It's just about where the old armory -- where the armory is now as I recall.  That -- I mean, just outside the Elza Gate.

MR. HUNNICUTT:
Now, was that in the old house?
MR. HARMAN:
Yes.

MR. HUNNICUTT:
That was here in the early days.

MR. HARMAN:
Edgewood Steakhouse was in an old house.  That's a bit of trivia that anybody knows about now, that’s alive, except Staats and I.
MR. HUNNICUTT:
You mentioned early you wanted to pay a tribute to some of the people around town, would you like to do that now?
MR. HARMAN:
I would certainly like to do that.  Dr. A.E. Cameron, we talked about him.  I'm sure I want to get him.  I don’t know how to say anything would be -- I don’t know how to give him more justice than say what a tremendous person he was:  imagination-wise and brain-wise.  He went to Oberlin College in Ohio, and got his doctor in University of Minnesota.  He worked with Al Near.  Al Near was the one who initiated -- one of the first designers of the mass spectrometer.  Got him down here during the war as a consultant.  Percy got acquainted with Al Near when he went up to Minnesota to work on his doctor -- working in graduate school.

MR. HUNNICUTT:
Did Dr. Cameron leave Oak Ridge after the war?
MR. HARMAN:
What?

MR. HUNNICUTT:
Did Dr. Cameron leave the Oak Ridge area after the war?
MR. HARMAN:
He took a Fulbright [Scholarship] in Germany, then came back here and -- as a consultant, then he went to work for Oak Ridge National Laboratory. I’d done so well with these kind of instruments we’re talking about and Gus didn’t think that would, he thought I was out of my league about doing it.  He said, he told me he wanted to buy one too, and so he did.  He bought another one, and he bought another one.

MR. HUNNICUTT:
Who else do you have on your list?
MR. HARMAN:
Roger Hibbs, who we already talked about and he went to the top – President of Union Carbide Nuclear.  He can't get higher than that and he had people here that were… Dr. Harvey Taifen.  He grew up on a farm out in Oregon.  It's a big farm and he became very -- he did outstanding scientific work here.  A lot of these scientists that worked here, they were dyed-in-the-wood scientists.  They weren’t interested in my kind of life.  They did only their job and he was one of them.  Dr. Jim White, he was from New York.  I taught to drive a car.  He was born in New York City and lived there all his life, but until he came down here. He said, "You didn’t need a car in New York City.  The transportation system is so good."  Dr. Gerald W. Sears, he left here and went to Rochester, GE Research Lab in Rochester.  I went up there and visited him numerous times.  We worked together.  All these people I worked with closely enough that when they wanted to know something about things here, that they can know about, why, they called me and I could get them that information.  The GE Research Labs in Rochester, when you go in they have in words carved in wood up there.  I forgot the words it has now, but it's supposed to inspire you to win a Noble Prize. While I was there, I got to meet Dr. Hall. He is the first guy that makes artificial diamonds.  Now, that's not very important, but that's -- it's important to me because it says how lucky I am.  Claire C. Patterson, I think they're still using his -- the number that he arrived at for the age of the earth.  Pat was six foot six with an outstanding personality.  He and his wife, Laurie, wanted us to come up to Chicago.  He left here and went up to Chicago and got his Ph.D. there.  He had his masters when he was here and he went to Chicago to get his Ph.D. We went out to that big, big museum place.  They had the biggest gorilla the world, Gargantua was his name.  Enormous, big crowd.  So, Pat and I got separated a little bit.  Well, Gargantua was looking out at all these people out there and he's shaking the bars and finally he had to poop and he did.  He did and threw it out at the people out there and Pat, he's the person, his personality type, said, "Hey, Bill.  Look at that goddamn monkey up there throwing shit at us."  Well, I looked around for Pat, but Pat had a knack that way.  He was working on nuclear stuff and he got -- he was rubbing his nose or something.  He got radiation poisoning on his nose so it got pretty big and sore.  That could only happen to a guy like Pat because he's that kind of a guy.  He ended up out in Berkeley, California, Stanford.  He ended up in Stanford as the head of their Chemistry Department.  He was so unique that they sent him over to China, I believe it was, and he thought -- he had his mind so set on what he was doing, he didn’t look at anything else on the outside. He had that kind of history.  I went after and visit with him and he treated me like I was somebody important, to take me around to all these sights, around that he introduced and he always, most of them dressed pretty well, and he always looked like he just came out of the -- he wasn’t going to dress to impress anybody about anything.

MR. HUNNICUTT:
Who else did have on your list?
MR. HARMAN:
Anyway, Claire C. Patterson, outstanding scientist, way ahead of his class.  I told you about Jim and Bob Howe, the glass blowers that taught us how to blow glass.  Now, this is another side thing.  I got a phone call one night and fellow says, he asked me, "So, you're Bill Harman?"  I said, "Yes."  "I think you had an ad in the paper about a house you had for rent," and I said, "Yes, sir."  He said, "What's your rule for renting a house?"  I said, "Well, I rent a house to anybody I would accept as a next door neighbor if I had that choice, and I expect him to feel the same way about me.”  He says, "I'm black." I said, "You got yourself a problem.  That does not change my rule one bit, but I'm not going to be a leader of the NAACP or anything like that.  I don’t believe in that, but I’d like for you to come down and talk to me if you’re interested."  He said, "Well,” -- he tells me his name Fred Falcon.  He said he was a professor coming here to go to work and he didn’t want to raise his children in a black neighborhood. So I rented the house to him, the first house up on George Avenue on the right.  Tremendous guy, he and his wife both.  His wife was a school teacher and he had a couple of children.  Dale, my grandson, [inaudible] she liked him and he liked her.  It just worked out real good because he's, what is it when you see things backwards?  When you see -- when you look at letters in there --

SPEAKER OFF CAMERA: Dyslectic.

MR. HARMAN:
Dyslectic. Yes.
MR. HUNNICUTT:
You’ve really had quite a life here in Oak Ridge.
MR. HARMAN:
Nobody can have a better one than me, nobody.

MR. HUNNICUTT:
You're one of the last pioneers of Oak Ridge that’s still here.
MR. HARMAN:
Not a pioneer.  That's not…
MR. HUNNICUTT:
Well, you came here when it was nothing.

MR. HARMAN:
And I've got it all.

MR. HUNNICUTT:
You got a lot of property.  I know that.
MR. HARMAN:
When Skidmore, Skid liked to go around to new property so he's got lots and lots of -- I'm talking about big, big bucks, in new property before he died.  After he died, his estate wanted to get rid some of his old property.  When we saw the Warehouse Tavern building the lawyers said, "Well, you take this money and put it in like property and you won’t have to pay taxes on it."  So, we bought Skid's interest in the old property. We were all partners and we had all kinds of partnerships, [inaudible] partnerships, handshake partnerships, all kinds of partnerships.  So, Redi Rent, which is the name of the company Percy and I initially founded, which is a C corporation just like General Motors, or anybody else, was a wrong way to go, now that we look back on it, and that was a bad way to do it, but at that time it looked like the way to do it.  So, Redi Rent now owns the Recycle place for example.  Skid's no longer a partner in that, just Staats and I.  This property over here on Midway.  Skid used to be partners in all.  We just do it ourselves now with the old property.  Bill Azer just died recently.  That building there -- that property behind it and the property on this side of the street where the boat guy is and all that, we sold the Outer Drive Shopping Center to a church.

MR. HUNNICUTT:
How do you see how the city, has it progressed over the years since you've been here or is it just kind of been stagnated?

MR. HARMAN:
It's now run by our kids.  There are too many people now that don’t realize that Oak Ridge made this whole area.  That's 75,000 people.  It's had a big, big impact.  So, Knoxville, up until the Oak Ridge came here, was just a great big town.  It wasn’t even a city.  It was a town.  It's a metropolis now.  It's metropolitan.  The one town that got an identity before anywhere else was Oliver Springs, because they put a four lane down there.  That became a big joke that four lane highway in Oliver Springs.

MR. HUNNICUTT:
It wasn’t that long.  It was just a year or so ago that Oak Ridge was finally attached by all four lane roads coming in.

MR. HARMAN:
That's right, yes.

MR. HUNNICUTT:
Bill, I had one last question for you.

MR. HARMAN:
Good.

MR. HUNNICUTT:
You've seen a lot and done a lot of things your lifetime. What's one of the most amazing things you've ever seen?

MR. HARMAN:
My luck.  I had no better word for it, and boy, I'm grateful.

MR. HUNNICUTT:
It's been a pleasure to interview you.  I've learned some things about Oak Ridge that I really didn’t know and anyone that looks this interview is going to learn a lot of things about Oak Ridge as well, and about your work history and your expertise and things you've been involved in. You’ve got to be proud of that.  So, I want to thank you for your time, letting us come and interview you.  Is there anything else you'd like to say before we end?

MR. HARMAN:
You do a fantastic job of interviewing.

MR. HUNNICUTT:
Well, thank you.  When I have clients like you, I don’t have to do much just let you loose.

MR. HARMAN:
You probably do not have as many as mouthy.

SPEAKER OFF CAMERA:  Yes.

MR. HUNNICUTT:
Well, again thank you very much, Bill, for your time.

MR. HARMAN:
Thank you.

[End of Interview]
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